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A kölcsönös megértésért emelték fel szavukat a nyugaton élő ro-
mán és magyar értelmiségiek a tavaly decemberi romániai ese-
mények után. A nyilatkozatot három szegedi születésű személyi-
ség is aláírta: a kezdeményező Tornász Sándor (a Rockefeller 
Egyetem professzora), továbbá Kerényi Tamás (a Sinai School of 
Medicine professzora) és Bódis-Wollner Iván (az Mt. Sinai School 
of Medicine professzora), akit beszélgetésre kértünk. 

- Eddigi kutatói eredményeiről annyit tudok, hogy a hetvenes évek 
elején az emberi látórendszer kontraszt érzékenységének mérését 
vezette be a klinikai ellátásban, s ezzel további bizonyítékkal szol-
gált arra, hogy a látórendszerben „csatornák" vannak, melyek kü-
lönböző nagyságú ábrákra válaszolnák. A '80-as évek kutatói 
eredménye, hogy rávilágított: a Parkinson-kór nemcsak a mozgás-
rendszer betegségét jelenti, hanem a látórendszerét is. Ezzel a látó-
rendszer élettanáról adott új ismereteket. Kutatómunkája elisme-
rése, hogy az utóbbi 15 évben az állam támogatja tevékenységét és 
számos ideggyógyász társaság vezetőségének is tagja. Ön politi-
zál-e az USA-ban? 
- Nem. Egyetlen magyar emigráns egyesületnek sem vagyok a tagja. 

- Mégis aláírta a román-magyar kölcsönös megértést ösztönző 
nyilatkozatot. Miért? 
- A magyarországi viszonyokat figyelemmel kísérem. Édesanyám jó-
voltából 33 éve rendszeresen olvasom a Délmagyarországot, a Magyar 
Nemzetet, az Élet és Irodalmat, valamint a HVG-t. Ezért tisztában 
voltam Tornász Sándor barátom kezdeményezésének jelentőségével: a 
romániai események után az emigráns magyar és román értelmiség je-
les képviselői fejezzék ki örömüket és reményüket, hogy a két nép 
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ezután együtt fog haladni, és 
barátságban él. Az aláírók 
között van például a Nobel-
díjas Wigner Jenő, az ismert 
filozófus, Heller Ágnes, továb-
bá George Palade Nobel-díjas 
professzor, Ionescu drámaíró, 
Paul Goma író. Számomra 
azért volt jelentős ez a tett, 
mert úgy gondoltam: a ma-
gyarok részéről is fontos 
hangsúlyozni, hogy készek 
vagyunk az együttműködés-
re, mert nem vagyunk olya-
nok, mint amilyennek ellen-
ségeink beállítanak minket, 
nem vagyunk „fasiszták, so-
viniszták, idegengyűlölők". 
Azt remélem, ez a humanista 
együttes nyilatkozat javít 

Bódis-Wollner Iván ma is figyelemmel azon a rossz hírnéven, amely 
kíséri a szegedi történéseket eddig is sokat ártott a ma-

Fotó: Márok Tamás gyarságnak. 

- Ezek szerint Ón azt tapasztalja, hogy nem olyannak ismernek 
minket nyugaton, mint amilyenek vagyunk? 
- A nyugati sajtó - még a konzervatív beállítottságú is - alapvető-
en liberális. Ezért rendkívül érzékenyen reagál minden olyan állás-
foglalásra, eseményre, amelyet fasisztoid jellegűnek ítél. Magyaror-
szágon sok ember nem érzi, mennyire fontos az, hogy a nyugati 
sajtó milyen képet alakít ki hazánkról. Ezért sokan föl sem tudják 
mérni, mennyire ártanak az országnak azzal, hogy felelőtlenül, vagy 
rossz pillanatban, vagy félreérthető stílusban nyilatkoznak... 

- Ön 1956-ban MEFESZ-es nemzetőr volt." Ma rendszeres újság-
olvasó, s mint aki több évtizede egy demokratikus hagyományú or-

25 elektronikus levélben kértem Bódis-Wollner Ivánt emlékeinek felidézésére. 
Az így készült interjú a 108-114. oldalon olvasható. 
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szágban él, hogyan vélekedik a hazai politikai változásokról? 
- A választásokon a magyar nép bölcsessége győzött. Az első for-
duló nekem azt jelentette, hogy nem pártideológiákat, hanem szemé-
lyiségeket választottak meg. Az ország érdekét viszont nem szolgál-
ja a frakciózás, a népi-urbánus ellentét felmelegítése az, hogy a 
pártok egymással vitáznak. Az erkölcs elsőrendű fontosságában 
jó lenne, ha minden párt egyetértene. Jót tenne az országnak, ha 
a létező humanista hagyományokra építenének, ha a nyugat tu-
domására is hoznák, hogy például ez az ország több tízezer len-
gyelországi zsidót befogadott a második világháború alatt, mikor 
sem Svájc, sem az angolszász államok nem voltak erre hajlandók. 
A XVI. században János Zsigmond erdélyi fejedelem és magyar 
király törvénybe iktatta, hogy vallási véleménye miatt senkit se 
lehessen a politikai életből kirekeszteni. Jó lenne a világ tudo-
mására hozni, hogy a magyar unitárius király uralma alatt az em-
beri jogok e fontos dokumentuma megszületett, s meg is valósult 
a XVI. századi Erdélyben. 

Délmagyarország, 1990. április 7. 
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